

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

论文

血清CYFRA21-1、NSE和CEA在肺癌诊断和评估预后中的临床价值

上官红¹, 肖伟¹, 董亮¹, 李玉¹, 田辉², 郑天鄂³

山东大学齐鲁医院 1.呼吸内科; 2.胸外科; 3.肿瘤科, 济南 250012

摘要:

目的 探讨血清肿瘤标志物细胞角蛋白片段21-1 (CYFRA 21-1)、神经元特异性烯醇化酶 (NSE) 和癌胚抗原 (CEA) 在肺癌的早期诊断、肿瘤发展预测和预后判断方面的作用。**方法** 采用全自动电化学发光法对68例肺癌患者(肺癌组)、36例肺部良性病变患者(肺良性病组)和28例健康志愿者(健康组)进行血清CYFRA 21-1、NSE和CEA水平的检测,并分析CYFRA 21-1、NSE和CEA与肺癌TNM分期的相关性;采用Kaplan-Meier曲线分析患者生存期与CYFRA 21-1、NSE和CEA水平的关系。**结果** 与肺良性病组和健康组相比,肺癌组血清CYFRA21-1、NSE和CEA水平明显升高($P<0.01$),非小细胞肺癌的CYFRA21-1敏感度最高(78.72%),小细胞肺癌NSE敏感度最高(91.23%),与TMN分期呈明显正相关性($P<0.01$),与生存期呈明显负相关性($P<0.01$)。**结论** 肺癌患者血清中CYFRA21-1、NSE和CEA水平均明显升高,提示该三项指标有望成为肺癌早期诊断、肿瘤发展预测和预后判断的重要生物学指标。

关键词: 肺肿瘤; 肿瘤标志物; 细胞角蛋白片段21-1; 神经元特异性烯醇化酶; 癌胚抗原; 生存期

Clinical value of serum CYFRA 21-1, NSE and CEA in the diagnosis and prognosis of lung cancer

SHANG Guan-Hong¹, XIAO Wei¹, DONG Liang¹, LI Yu¹, TIAN Hui², ZHENG Tian-ying³

1. Department of Respiratory Medicine; 2. Department of Chest Surgery; 3. Department of Oncology, Qilu Hospital of Shandong University, Jinan 250012, China

Abstract:

Objective To investigate the clinical significance of serum cytokeratin 19 fragments (CYFRA 21-1), neuron specific enolase (NSE) and carcinoembryonic antigen (CEA) in the diagnosis and prognosis of lung cancer. **Methods** Serum CYFRA21-1, NSE and CEA were measured with chromatometrychemoluminescence method in 68 patients with lung cancer at different TNM stages (the lung cancer group), 36 patients with benign lung diseases(the lung benign group), and 28 healthy people(the healthy group), and the relationship of CYFRA21-1, NSE and CEA with TNM stages were analyzed. Survival curves were estimated to analyze the relationship of CYFRA21-1, NSE and CEA with survival time using Kaplan-Meier analysis. **Results** Serum levels of CYFRA 21-1, NSE and CEA were significantly higher in the lung cancer group than in lung benign and healthy groups(both $P<0.01$). There were positive relations of CYFRA 21-1, NSE and CEA with the TNM stage, and negative relations with survival time ($P<0.01$). CYFRA21-1 had the highest sensitivity(78.72%) in non-small cell lung cancer, and NSE had the highest sensitivity(91.23%)in small cell lung cancer. **Conclusion** Serum levels of CYFRA 21-1, NSE and CEA are significantly raised in patients with lung cancer, which suggests that they are important markers for the early diagnosis, development and prognosis of lung cancer.

Keywords: Lung tumor; Tumor marker; Cytokeratin 19 fragments; Neuron specific enolase; Carcinoembryonic antigen; Survival time

收稿日期 2010-11-01 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

通讯作者:

作者简介: 上官红(1972-), 女, 主治医师, 研究方向为肺癌及呼吸系统疾病的防治。E-mail: shanguanhong0516@163.com

作者Email:

扩展功能

本文信息

▶ Supporting info

▶ PDF(532KB)

▶ [HTML全文]

▶ 参考文献[PDF]

▶ 参考文献

服务与反馈

▶ 把本文推荐给朋友

▶ 加入我的书架

▶ 加入引用管理器

▶ 引用本文

▶ Email Alert

▶ 文章反馈

▶ 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

▶ 肺肿瘤; 肿瘤标志物; 细胞角蛋白片段21-1; 神经元特异性烯醇化酶; 癌胚抗原; 生存期

本文作者相关文章

PubMed

参考文献:

本刊中的类似文章

Copyright by 山东大学学报(医学版)